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رئیــس کل بانک مرکزی در نشســت دوره ای 
بــا مدیران عامل بانکها که با حضــور وزیر راه و 
شهرســازی برگزار شــد، با تاکید بر استفاده از 
ظرفیت های صندوق ملی مســکن  گفت: برای 
حمایت و تامین مالی بخش مســکن علاوه بر 
تســهیلات بانکی، روش هایی مانند تامین مالی 
زنجیره ای، انتشار اوراق و سایر ابزار تکمیلی نیز 

در دستور کار بانک ها قرار می گیرد.
 رئیس کل بانک مرکزی در این نشست تخصصی با اشاره 
به تکالیف قانونی بانک ها تصریح کرد: طبق قانون از این پس، 
اعطای خط اعتباری یا اضافه برداشت بانک ها از بانک مرکزی، 

صرفاً با اخذ وثیقه امکان پذیر خواهد بود.
دکتر صالح آبادی گفت: بانک مرکزی با توجه مفاد جزء )۳( بند 
)د( تبصره )1۶( ماده واحده قانون بودجه سال 1401 کل کشور 
و لزوم اصلاح رابطه بانک مرکزی و بانکها، اجرای این بخشنامه 
را با جدیت دنبال می کند و اجازه اضافه برداشت بدون وثیقه 

معتبر را نخواهد داد.

وی همچنین با تاکید بر ضرورت اجرای بخش های باقی مانده 
از قانون جدید صدور چک توسط بانکها گفت: زیرساختهای 
لازم برای اجرای تکالیف باقی مانده اعم از اتصال خودپردازها، 
مسدودسازی وجوه در سایر بانکها، لزوم ثبت چک های تضمینی 
در سامانه صیاد و... آماده شده است و بانک ها باید اقدامات لازم 

در خصوص اجرای موارد باقی مانده رو به سرعت انجام دهند.
دکتر صالح آبادی لزوم توجه به شعار سال را متذکر شد و تاکید 
کرد: بانکها باید ظرفیتهای خود برای حمایت تولید و اشتغال را به 
کار گیرند و هدایت صحیح اعتبارات بانکی به سمت تولید واقعی 

در دستور کار جدی بانک مرکزی قرار دارد.
رئیس کل بانک مرکزی همچنین با بیان اینکه از این پس 
دریافت گواهینامه های حرفه ای شــرط بررســی صلاحیت 
داوطلبان مدیران بانکی خواهد بود گفت: بر این اساس دوره های 
آموزشــی مرتبط با این گواهی نامه ها و ســپس آزمونهای 
تخصصی برگزار خواهد شد و بتدریج به سمتی حرکت خواهیم 
کرد که متقاضیان سمت های مدیریتی در بانکها در صورت 
اخذ گواهینامه های حرفه ای از انجام مصاحبه تخصصی معاف 

شوند. رییس شورای پول و اعتبار با تاکید بر تسهیل وثایق برای 
دریافت وام های خرد گفت: تسهیل وثایق تسهیلات خرد مبتنی 
بر اعتبارسنجی افراد باید صورت گیرد و کسانی که رتبه اعتباری 
مناسبی دارند باید با وثایق سهل تری امکان دریافت وام های 

خرد را داشته باشند.
صالح آبادی افزود: تجربه بانک های قرض الحسنه در زمینه 
پرداخت تسهیلات مبتنی بر اعتبار سنجی نمونه خوبی است چرا 
که مطالبات معوق این بانکها زیر یک درصد است و افرادی که 
رتبه اعتباری مناسب داشته اند و با وثایق سهل تر وام گرفته اند 

در زمینه بازپرداخت اقساط عملکرد مناسبی داشته اند.    
وزیر راه شهرسازی نیز در این نشست ضمن تشکر از بانکها 
در حمایت از بخش مســکن به تشریح برنامه های وزارت راه 
و شهرسازی برای اجرای نهضت ملی مسکن و ساخت یک 
میلیون مسکن در ســال پرداخت گفت: برای انجام این مهم 

نیازمند حمایت و همکاری شبکه بانکی هستیم.
وی افزود: خوشبختانه صندوق ملی مسکن از قابلیت های 
مناسبی برخوردار است و منابع خوبی برای آن تجهیز شده است.

در نشست دوره ای مدیران عامل بانکها؛

حمایت از ساخت مسکن در دستور کار بانک ها قرار گرفت 

سرمایه امروز

وب سرویس استعلام صورتحساب الکترونیکی 
دربانک توسعه صادرات راه اندازی شد

اســتعلام صورتحساب   وب ســرویس 
الکترونیکی و تســهیلات و خدمات بانکی 
مرتبط با سامانه جامع تجارت در بانک توسعه 

صادرات ایران پیاده سازی و راه اندازی شد.
این اقدام به دنبال الزام بخشنامه شماره 00/295247 
مورخ 1400/10/08 بانک مرکزی، به منظور برقراری 
ارتباط سیستمی و ایجاد وب سرویس های لازم جهت 
تبادل اطلاعات صورتحساب الکترونیکی و تسهیلات و 

خدمات مرتبط با سامانه جامع تجارت انجام شده است.
براساس این گزارش، استفاده از وب سرویس استعلام صورتحساب الکترونیکی، این امکان را 
فراهم می سازد تا در زمان اعطای انواع تسهیلات و ارایه خدمات به مشتریان گروههای کالایی 
تعیین شده، صحت صورتحساب هایی که پیشتر در سامانه جامع تجارت ثبت شده اند، از طریق 

استعلام، احراز شود.
زین پس این بانک به منظور اعطای تسهیلات و ارایه خدمات در خصوص کالاهای مشمول 
زمان بندی و فهرست گروه های کالایی ابلاغی توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت، صرفاً 
نسبت به پذیرش صورتحساب های الکترونیکی به عنوان جایگزین صورتحساب فیزیکی اقدام 

نموده و از دریافت صورتحساب فیزیکی خودداری خواهد کرد.
برای دریافت بخشنامه بانک مرکزی درخصوص صورتحساب الکترونیکی اینجا کلیک کنید.

تمدید مدت زمان اعتبار کارت های بانک کشاورزی 
مدت زمــان اعتبار کلیــه کارت های بانک 
کشــاورزی با تاریخ انقضــای فروردین ، 
اردیبهشت و خرداد 1401 به مدت یکسال 

تمدید می شود.
مدت زمان اعتبار کلیه کارت های بانک کشــاورزی 
با تاریخ انقضای فروردین ، اردیبهشــت و خرداد 1401  
بدون نیاز به مراجعه حضوری مشتریان به مدت زمان 
یکســال تا تاریخ فروردین ، اردیبهشت و خرداد 1402 

افزایش می یابد. 

رییس هیأت مدیره بانک صنعت و معدن اعلام کرد:
افزایش 189 درصدی گشایش اعتبارات اسنادی ریالی 

اصغر پاک طینت: میزان گشایش اعتبارات 
اســنادي ریالي در بانک صنعت و معدن در 
پایان اسفندماه ســال گذشته 189 درصد 

افزایش یافته است. 
وی عنوان داشــت: در پایان 12 ماهه ســال گذشته، 
شاخص های عملکردی مهم دیگری همچون میزان 
پرداختی هــا با افزایش 79 درصدی و وصول مطالبات 
با ۶7 درصد افزایش از رشد قابل توجهی برخوردار بوده 

است.
این مدیر ارشد بانکی عنوان داشت: در سال جدید نیز تمرکز بر بهبود شاخص های مهمی 
همچون وصول مطالبات، جذب منابع ارزان قیمت، توسعه بانکداری دیجیتال، افزایش درآمدهای 

ارزی و سودآوری می باشد.
پاک طینت اظهار داشت: بهبود شاخص هایی عملکردی بانک، نمایانگر این است که اراده ما 
در مجموعه بانک صنعت و معدن بر ارتقای کارایی و بهره وری و در جهت رضایتمندی همه 

ذینفعان قرار دارد.     

توزیع بسته های نوروزی طرح »پست بانکی شو 
عیدانه نیکوکاری 1۴۰1« 

در راســتای اجرای طرح »پســت بانکی 
شــو، عیدانه نیکــوکاری 1401«،  تعداد 
۲01 بسته نوروزی شامل؛ کفش و پوشاک 
بین دانش آموزان خانواده هــای نیازمند در 
شهرســتان های چابهار، ایرانشهر، خاش 
زابل، میر جاوه و زاهدان اســتان سیستان و 
بلوچستان با همکاری معاونت اجتماعی کمیته 

امداد امام خمینی )ره( توزیع شد.  
طرح »پست بانکی شو، عیدانه نیکوکاری 1401« توسط پست بانک ایران در راستای ایفای 
مســئولیت اجتماعی در حمایت از دانش آموزان خانواده های نیازمند در استان های سیستان 
 و بلوچســتان، هرمزگان و خوزستان طی اسفندماه ســال 1400 با تهیه 501 بسته نوروزی

 اجرایی شد.

یارانه ، انرژی و دیگر هیچ!
ادامه از صفحه یک

 در چنین شرایطی پیشبینی می شود که اگر ساختار مصرف انرژی در بخشهای مختلف 
اصلاح نشود و روند کنونی ادامه یابد، مصرف انرژی در این بخشها در سال 1404 بیش از تولید 
انرژی در کشور خواهد شد که در این صورت علاوه بر دست نیافتن به اهداف چشمانداز 20 
ساله بر جایگاه ایران در صادرات نفت خام خدشه وارد خواهد شد. از سوی دیگر، این امر اقتصاد 

کشور و محیطزیست را نیز تحت تأثیر قرار خواهد داد . 
ازآنجاکه سند چشمانداز 20ساله مهمترین سند کشور پس از قانون اساسی میباشد، اهمیت 
تحقق اهداف آن از ضروری ترین مسائل اقتصاد کشور می باشد و به همین دلیل مدیریت 
انرژی در کشور امری محرز و انکارناپذیرمیباشد.در این راستا تحلیلی علمی و نگاهی شایسته 
به این موضوع سبب خواهد شد تا بتوان بهترین شیوه اجرای سیاستهای مرتبط با موضوع را 
معرفی نموده و راهکارهای اصلاحی قوی را در جهت بهبود ساختار مصرف انرژی در کشور 

برنامه ریزی کرد.
آژانس بین المللی انرژی، ایران را در حالی همچنان بزرگ ترین پرداخت کننده یارانه انرژی 
در جهان معرفی می کند که حتی در ســال 2020 با کاهش مصرف ســوخت در جهان و 
همین طور ریزش قیمت نفت باز هم بیشترین یارانه را به سوخت های فسیلی مصرفی داده 
 است، در شرایطی که بسیاری از کشورهای جهان کاهش یارانه پرداختی را در این سال تجربه 

کرده اند.
آمار تفکیکی نشــان می دهد ایران حدود 5 میلیارد دلار یارانه به نفت، 12.5 میلیارد دلار 
یارانه به برق و 12.2 میلیارد دلار یارانه به گاز تخصیص داده اســت، پس از ایران، چین با 
21.7 میلیارد دلار یارانه نفت و ۳.8 میلیارد دلار یارانه برق در جایگاه دوم قرار داشته است.البته 
نکته اینجاست که چین با تولید ناخالص داخلی حدود 14.8۶ هزار میلیارد دلار دومین اقتصاد 
بزرگ جهان در سال 2020 بوده و ۳ میلیون و ۳81 تن معادل نفت انرژی مصرف کرده است.
با این مختصات باز هم از نظر پرداخت یارانه انرژی پس از ایرانی قرار گرفته که در سال 2020 
با تولید ناخالص داخلی 192 میلیارد دلاری رتبه 51 اقتصاد جهان را داشته و 2۶8 میلیون تن 
معادل نفت، انرژی مصرف کرده است، اما هدف از پرداخت این یارانه انرژی در ایران چه بوده 

و آیا به آن رسیده است؟
بدیهی است که انجام اصلاحات در حوزه انرژی، اقدام آسانی نیست، چراکه اصلاح قیمت 
اثر مستقیمی بر زندگی روزانه مردم می گذارد. اما شواهد و نتایج بررسی های پرشمار تأییدکننده 
این موضوع است که طراحی درست و اجرای دقیق اصلاحات در حوزه انرژی سرانجام منافع 

مستحکم تری را برای جامعه به ارمغان می آورد.
 ضمن آنکه اگر گام ها به درســتی برداشته شود و مردم مطمئن باشند که افزایش قیمت 
حامل های انرژی تأثیری مستقیم و غیرمستقیم در سطح رفاه و بهداشت و اشتغال آنها دارد، 
احتمال دارد حامی اصلاحات خواهند شــد؛ اما افزایش یارانه نقدی همه دهک های جامعه 
مخرب ترین نوع اصلاحات است، از این رو باید با تأمل اقتصادی و برنامه ریزی دقیق به سمت 

طبقات پایین نمودار بزرگ ترین پرداخت کننده های یارانه انرژی در جهان حرکت کرد.

اخبار کوتاه 

اخطاریه دفترخانه 
نــام و نــام خانوادگــی مخاطــب اقای محســن برزگــر شــغل ازاد ادرس مجهول 
المــکان موضــوع جنــاب اقــای محســن برزگــر پیــرو نامــه شــماره 11 مــورخ 
1401/01/16 مجــددا از شــما دعــوت میشــود جهــت اجــرای صیغــه طــاق 
همســر شــما خانــم ربــاب فتحی لبــز بــه ایــن دفترخانــه مراجعــه نمائید دی 

غیــر اینصــورت طــاق غیابــی اجــرا خواهد شــد 
سردفتر ازدواج و طلاق 189-107 تالش 
ادرس دفترخانه تالش بلوار پائیزان روبروی کمیته امداد تالش   5574

در فروردین ماه سال جاری و طبق روال گذشته، یک میلیارد 
دلار برای تامین ارز اقلام دارویی و تجهیزات پزشکی مد نظر 
وزارت بهداشت، اختصاص یافته است، ضمن آنکه در سال 

گذشته نیز به میزان 3.۲ میلیارد دلار  ارز دارو تامین شد.
مطابق قانون بودجه و مصوبات شورای هماهنگی اقتصادی دولت، سقف ارز 

ترجیحی واردات دارو و تجهیزات پزشکی در سال 1400 میزان ۳.2 میلیارد 
دلار بود، که به طور کامل توسط بانک مرکزی تامین شد. بر این اساس روند 
تخصیص ارز واردات دارو و تجهیزات پزشکی، متناسب با مصوبات مربوطه 
و اعلام اولویت های درخواســتی از سوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی به گونه ای بوده که در بهمن و اسفند ماه سال گذشته جمعاً بالغ بر 

450 میلیون دلار تخصیص ارز به درخواست های واصله آن وزارت انجام شده 
است. با توجه به اهمیت مقوله دارو و تجهیزات ضروری پزشکی برای کشور، 
تامین ارز برای درخواست های وزارت بهداشت در چهارچوب ضوابط مربوطه، 
همواره در اولویت اقدامات بانک مرکزی بوده و هست، و مناسب ترین ارزهای 

دردسترس برای این اقلام اختصاص داده می شود.

1 میلیارد دلار ارز اقلام دارویی در فروردین ماه تخصیص یافت 

مراسم معارفه سرپرست مرکز مطالعات اقتصادی و بانکداری 
اسلامی بانک ملی ایران امروز با حضور مدیر عامل، اعضای هیات 
مدیره و اعضای هیات عامل این بانک برگزار و محمدرضا مهدیار 

اسماعیلی به این سمت منصوب شد.
 دکتر محمدرضا فرزین در این مراسم با اشاره بر ایجاد این مرکز جدید در ساختار 
بانک گفت: بانک ملی ایران با 51 میلیون مشــتری در جایگاه یک نهاد مهم 
اقتصادی و بانکداری کشور قرار دارد و از این رو ضرورت دارد تا در تولید دانش 

بانکداری نیز ایفای نقش کند و این بخش را توسعه بخشد.
وی با تاکید بر اینکه بانکداری در کشور باید متناسب با فرهنگ و خواست مردم 
باشــد، تصریح کرد: ضروری است که مطالعات عمیق تری در حوزه بانکداری 
اسلامی صورت گیرد و بانک ملی ایران به عنوان یکی از بزرگترین بانک های 

جهان اسلام باید تلاش مضاعفی در این حوزه داشته باشد.
فرزین ادامه داد: از آنجا که رابطه تعاملی مستمری، میان بانک و اقتصاد وجود 
دارد بنابراین باید به صورت مستمر اسناد بالادستی اقتصاد مورد بررسی قرار گیرند 
و این مرکز جدید در بانک ملی ایران می تواند در این زمینه بسیار راهگشا باشد؛ 

ضمن اینکه قطعا می تواند در آینده بانک هم موثر واقع شود.
همچنین محمدرضا مهدیار اسماعیلی سرپرست مرکز مطالعات اقتصادی و 
بانکداری اسلامی بانک نیز ضمن قدردانی از بذل اعتماد مدیرعامل در تصدی 
سمت جدید خود گفت: بانک ملی ایران از سابقه دیرینه فعالیت در نظام بانکی 
برخوردار بوده و در بسیاری از اتفاقات مهم و اثرگذار اقتصادی کشور به عنوان خط 
شکن ایفای نقش کرده است؛ از این رو تلاش ما در این مرکز افزودن دانش و 
پیشبرد مطالعات در حوزه های تاثیرگذار بانکی به ویژه عقود بانکی و اسلامی 
خواهد بود. وی در پایان بیان کرد: امیدوارم فضای مشترک مناسبی از طریق این 

مرکز ایجاد شود و مورد استفاده همه بانک های کشور قرار گیرد.

دکتر محمود شایان مدیرعامل بانک مسکن در جریان سفر به 
شهر مقدس قم با آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری، عضو 
هیئت رئیسه مجلس خبرگان رهبری و رئیس جامعه مدرسین 

حوزه علمیه قم دیدار کرد. 
 دکتر محمود شــایان مدیرعامل بانک مســکن در دیدار با آیت الله حسینی 
بوشهری عضو هیئت رئیسه مجلس خبرگان رهبری از افزایش اعطای تسهیلات 
بانکی در حوزه تامین مسکن مردم خبر داد و اظهار داشت: با توجه به حمایت های 
گسترده آیت الله رئیسی ریاست محترم جمهوری در مدت کوتاه دولت سیزدهم 
برای تامین مالی پروژه های نهضت ملی مسکن هیچ گونه محدودیت و مانعی 

وجود ندارد و بانک مسکن در جهاد مسکن سازی کشور پیشتاز است.
وی با ارائه آماری از میزان تسهیلات اعطایی به مردم گفت: تسهیلات در بخش 
مسکن و ساختمان نسبت به سال 1۳99، رشدی معادل 119 درصد را نشان می 

دهد که جامعه هدف آن نیز کمک به اقشار کم درآمد است.
مدیرعامل بانک مسکن از تامین مالی سهمیه ساخت مسکن توسط بانک متبوع 
خود خبر داد و اظهار داشت: با توجه به زمان ارائه دستورالعمل های مربوطه از 
مراجع بالادستی و همچنین با توجه به عملکرد شبکه بانکی، میزان تسهیلاتی که 
به منظور احداث واحد مسکونی تا پایان سال 1400 توسط بانک مسکن پرداخت 

شده، نشان دهنده آن است که عملکرد بانک قابل قبول و در حد مطلوبی است.
بر اســاس گزارش روابط عمومی بانک مســکن، پس از ارائه گزارش های 
مســتند و مســتدل مدیرعامل بانک مســکن، آیت الله سید هاشم حسینی 
 بوشهری عضو هیئت رئیسه مجلس خبرگان رهبری از خدمات بانک مسکن 

قدردانی کرد.
وی با اشاره به اهداف اجرای طرح نهضت ملی مسکن، همکاری هرچه بیشتر 
بانک مسکن با دولت و اجرای صحیح تعهدات بانک در این حوزه را خواستار شد.

 برگزاری معارفه سرپرست مرکز مطالعات اقتصادی 
و بانکداری اسلامی بانک ملی ایران

 قدردانی عضو هیئت رئیسه مجلس خبرگان رهبری
 از بانک مسکن 

دکتر احمد بهاروندی مدیرعامل بانک کارآفریــن در جریان برگزاری 
هفتمین مجمع پایش عملکرد شعب بانک ابراز امیدواری کرد که با تلاش 

و جدیت همکاران در مجامع آینده شاهد کسب رتبه های بالاتر باشیم.
وی با اشاره به شرایط اقتصادی حاکم بر کشور، به بیان چند نکته در خصوص اقتصاد و 
جریان نقدینگی در سال 1401 پرداخت و گفت: سیاست انقباضی حاکم در زمستان 1400 
منجر به ایجاد رقابت ناسالم نرخی میان بانک ها برای جذب سپرده و ایجاد شکاف نقدینگی 

در ترازنامه آن ها شده است.
بهاروندی ادامه داد: موضوع حذف ارز ترجیحی و حرکت دولت به این سمت تقاضا برای 
ریال را افزایش خواهد داد و شرکت های که تاپیش از این غذا و دارو را با ارز ترجیحی وارد 
می کردند برای خرید ارز نیمایی نیاز به ریال بیشتری خواهند داشت پس فشار بر روی ریال 
زیاد می شود. به این جهت مشتریانی که نیاز به منابع ریالی دارند حساب های خود را از شبکه 
بانکی خارج می کنند.وی راهکار مواجهه با اتفاق این را توجه شعب به حوزه ارزی دانست و 
تاکید کرد: از این طریق علاوه بر گسترش فعالیت ارزی بانک شاهد رسوب منابع ریالی نیز 
باشیم و بتوانیم از این طریق شاهد رشد منابع باشیم.مدیرعامل بانک کارآفرین دومین نکته 
حائز توجه را مصوبه مجلس شورای اسلامی مبنی کسر مالیات از سود سپرده های اشخاص 
حقوقی، خواند و افزود: به نظر می رسد اجرای این تصمیم منجر به گسترش رقابت بر سر 
نرخ سپرده، میان برخی بانک های غیر منضبط خواهد شد. بهاروندی ادامه داد: قانون گذار 
با فرض این که منابع این اشخاص در سیستم بانکی قفل شده این سیاست را تبیین کرده 
است، این در حالی است که این منابع پیش از این به تسهیلات تبدیل شده و در امر تولید به 
گردش در آمده است. حتی برخی شرکت ها منابع احتیاطی خود را در بانک ها قرار داده اند تا 
در زمان افزایش سرمایه و یا اجرای سیاست های افزایش تولید به آن دسترسی داشته باشند.

وی با تاکید بر این که نمی توان این سپرده ها را منابع قفل شده نامید خاطر نشان کرد : 
بنابراین با این سیاست جدید مجدداً شاهد خروج منابع از سیستم بانکی به سمت صندوق ها 
خواهیم بود آن هم در شرایطی که صندوق ها خارج از قواعد رگلاتوری بازار پول هستند و 

درنهایت بانک ها را با کاهش منابع مواجه می کنند.
مدیرعامل بانک کارآفرین همچنین خطاب به مدیران حاضر در مجمع شعب تاکید کرد: 
مدیریت طرح و توسعه در هدف گذاری برنامه عملیاتی شعب در سال 1401 می بایست توجه 
ویژه به جذب منابع ارزان قیمت از طریق برگزاری جشنواره های قرض الحسنه پس انداز و 
جاری )واگذاری چک و احیای ســپرده راکد( داشته باشند. با توجه اینکه احتمالاً در سال 
جاری نیز در بخش تجهیز منابع مشکلاتی وجود داشته باشد، اعطای تسهیلات می بایست 
به مشتریان منتخبی انجام شود که به صورت همه جانبه با بانک در ارتباط هستند. بهاروندی 
ادامه داد: تمرکز بانک در بخش تســهیلات، اعطای تسهیلات با اقساط ماهانه است و 
شعب می بایســت دقت لازم در خصوص کنترل NPL و جلوگیری غیر جاری شدن 

تسهیلات داشته باشند. وی درنهایت با اشاره به ابلاغ خطوط کسب وکار و تأکید بر ارائه 
خدمات به عنوان بانک حامی بخش سلامت و معین بخش غذا و کالاهای اساسی و توجه 
مدیریت بانکداری شرکتی به انتخاب مشتریان از میان شرکت های دانش بنیان، گفت: بهتر 
اســت شاخص کیفی جدید برای پایش عملکرد شعب در حوزه های یادشده طراحی و به 

برنامه عملیاتی اضافه شود.
در ابتدای این مجمع مهدی سیف علیشــاهی عضو هیئت مدیره بانک نیز با اشاره به 
مشکلات اقتصادی شبکه بانکی در سال 1400، فعالیت بانک کارآفرین را قابل قبول خواند 
و گفت: علی رغم تمام مشکلات پیش روی سیستم بانکی در کل عملکرد شعب بانک 
قابل قبول است اما نباید قانع باشیم و باید متناسب با تغییر شرایط خودمان را مطابق با اهداف 
بانک با شرایط تطبیق و ارتقا دهیم.وی به تأثیر قابل توجه برنامه عملیاتی در رشد منابع 
در طی چند سال گذشته اشاره کرد و افزود، با توجه به پیش بینی انجام شده برای بودجه 
سال 1401 توسط معاونت محترم مالی، تجهیز منابع از اهداف مهم بانک در سال 1401 
است و شعب می بایست همانند سال گذشته توجه ویژه به این موضوع داشته باشند. سیف 
علیشاهی به جذب منابع ارزان قیمت از طریق سپرده های جاری و کوتاه مدت تأکید کرد و 
ادامه داد: توجه بانک در سال جدید به ارائه خدمات ارزان قیمت به مشتریان و حفظ حقوق 
تمامی ذی نفعان بانک )سهامداران، مشتریان و کارکنان( است. لذا از شعب می خواهیم که در 
راستای برنامه های بانک برای جذب سپرده های ریالی، حساب های جاری تلاش بیشتری 

داشته باشند. 
در ادامه این جلسه ناصر صنعتی نژاد عضو هیئت مدیره بانک نیز در هفتمین جلسه مجامع 
شعب بانک با اشاره به عملکرد بانک در سال گذشته گفت: با توجه به اینکه آمارهای موجود 
از عملکرد بانک نشان می دهد در حدنصاب های تعیین شده بانک مرکزی قرار داریم پس 
در سال جاری متناسب با رشد منابع در شعب امکان تخصیص منابع خواهیم داشت.وی 
همچنین از ابلاغ خط مشی اعتباری جدید بانک در آینده نزدیک خبر داد و گفت: این امر 
موجب خواهد شد تا به تعداد بیشتری از مشتریان تسهیلات ارائه کنیم.محمد خورسندی 
دیگر عضو هیئت مدیره بانک نیز در این جلسه به موضوع تمرکز بیشتر بر فعالیت های ارزی 
اشاره کرد و گفت: بانک کارآفرین از ابتدای حضورش در شبکه بانکی در بخش فعالیت های 
ارزی به عنوان بانک موفق و خوشنام شناخته شده است و به همین جهت قابل قبول نیست 
که در تهران شعبه ای داشته باشیم که فعالیت ارزی نداشته باشد.وی تأکید کرد: باید توجه 
داشته باشیم که فعالیت های ارزی، لینک ریالی هم دارد و در آمارهای ریالی شعبه هم مؤثر 
است.سهراب صادقی معاون مدیرعامل در امور بانکی نیز خواستار تغییر تمرکز رشد شعب در 
چند شعبه شد و گفت: تحلیل های موجود نشان می دهد که تعداد اندکی از شعب بیشترین 
میزان رشد آماری بانک را به نام خود ثبت کرده اند که این ریسک تمرکز در ادامه می تواند 
چالش زا باشد. چراکه رفتن یک مشتری می تواند آمار مرتبط با منابع و تسهیلات را تحت 

تأثیر قرار دهد.وی همچنین با اشاره به ابلاغ سیاست های عملیاتی بانک در آینده نزدیک 
از همکاران شعب خواست تا به شاخص های سرانه توجه کرده و برای رسیدن به اهداف 
برنامه ریزی کنند. وی عنوان داشت برنامه ریزی روسای محترم شعب باید به نحوی باشد که 
در پایان سال 1401 در تهران هیچ شعبه ای پایین تر از 1500 میلیارد ریال و در شهرستان ها 

هیچ شعبه ای پایین تر از 1000 میلیارد ریال مانده منابع نداشته باشیم.
جواد واشقانی مدیر امور شعب بانک نیز با اشاره به تحقق ۶2 درصدی برنامه های بانک 
دلیل تفاوت ۳8 درصدی عملکرد و برنامه ها را محدودیت های موجود در شبکه بانکی و 
همچنین جنگ نرخی بین بانک های مختلف خواند و افزود: رعایت چارچوب بانک مرکزی 
فعالیت های بانکی را سخت کرده است و درعین حال محدودیت پرداخت تسهیلات باعث 
شد تا مشتری ها به خاطر عدم پرداخت تسهیلات سپرده های خود را خارج کنند.وی ادامه 
داد: البته در سال جاری با توجه به برداشته شدن این محدودیت کار راحت تر است و می توانیم 
کسری سال گذشته را جبران کنیم. امیدواریم با تداوم اجرای طرح تلاش و سپرده باران 

آمارهای عملکردی بهتری در سال جاری ثبت شود.
همچنین در هفتمین مجمع عملکرد شعب حسنعلی حسینی مدیریت امور ارزی خواستار 
افزایش فعالیت شعب در حوزه ارزی شد و گفت: در حال حاضر ۳0 شعبه فعالیت ارزی ندارند 
که با اضافه شدن این شعب می توانیم موفقیت های بیشتری را در این بخش شاهد باشیم. 

در این جلســه دکتر مسلم بمان پور مدیر امور طرح و توسعه گزارش از عملکرد شعب 
در سال 1400 و مقایسه آن با عملکرد سال گذشته شعب ارائه داد. وی عنوان کرد برنامه 
عملیاتی خلال فصل گذشــته نیز دستخوش اصلاحاتی شد تا قدم به قدم به سطح بلوغ 
بیشتری برسد.وی در ادامه به تشریح کلیات و آخرین تغییرات ایجادشده در برنامه عملیاتی 
شعب نسبت به دوره گذشته پرداخت و گفت: در دوره زمستان 1400، با توجه به اهمیت 
بــالای جذب منابع، قریب به 50 درصد از اوزان برنامه عملیاتی به شــاخص های منابع 
اختصاص یافت. همچنین شاخص جدید با عنوان »نسبت قراردادهای مبادله ای اقساط 
ماهانه به کل تسهیلات« به شاخص ها اضافه و هدف کل فعالیت ارزی شعب با خارج نمودن 

فعالیت های مربوط به ستاد، تعدیل یافت. 
مدیر طرح و توســعه بانک کارآفرین، به منظور پایش دقیق عملکرد شعب در شاخص 
تسهیلات و مطالبات مشکوک الوصول، به ترتیب تسهیلات تکلیفی و مطالبات مشکوک 
الوصول خارج از اختیار شعبه از اهداف شعب خارج شد. بمان پور نمای کلی از عملکرد بانک 
در هریک از شاخص های منابع )بدون هزینه، کم هزینه و پرهزینه(، مصارف، ضمانت نامه ها، 
مطالبــات غیر جاری و فعالیت های ارزی را مطرح کــرد و به تحقق ۶2 درصدی منابع، 
49 درصدی تســهیلات، 92 درصدی ضمانت نامه ریالی و 94 درصدی فعالیت ارزی در 
زمستان سال 1400 اشاره کرد.در پایان این جلسه ده شعبه برتر بانک معرفی شدند و برخی 

از روسای برتر شعب حاضر در جلسه دلایل موفقیت شعبه خود را ابراز کردند. 

آغــاز معاملات دیروز اگر چه تــوأم با انتظار برای 
اصلاح کوتاه شاخص بورس آغاز شد اما در ادامه با 
تداوم تقویت تقاضا بویژه درگروه پالایشی ها شاهد 

سبزپوش شدن نماگرهای منتخب این بازار بودیم.
به گزارش مهر، دیروز سه شنبه شاخص کل قیمت و بازده نقدی 
بورس تهران با افزایش 11.221 واحدی به رقم یک میلیون و 51۳ 
هزار واحد رسید. شاخص کل هم وزن نیز با افزایش 2.798 واحدی 
عدد 400 هزار و 574 واحد را به نمایش گذاشت. شاخص بازار اول 
امــا با 7.۳47 واحد افزایش به رقم یک میلیون و 170 هزار واحد 
دست یافت و شاخص بازار دوم نیز با 25.288 واحد افزایش، عدد 

2 میلیون و 85۳ هزار واحد را تجربه کرد.
اصلی ترین نمادهای تأثیر گذار بر رشد شاخص کل بورس تهران 
دیروز هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس با ۳.۶81 واحد، پالایش 
نفت اصفهان بــا 2.524 واحد و پالایش نفت بندرعباس با 707 
واحد افزایش بودند در مقابل اما نمادهای معاملاتی شرکت های 
ســرمایه گذاری غدیر با 270 واحد، گل گهر با 250 واحد و گروه 
مپنا با 190 واحد کاهش، بالاترین تأثیر منفی بر روی شاخص کل 
بورس تهران را به خود اختصاص دادند.بازارسهام در آغاز معاملات 
دیروز خود اگر چه با افت 2 هزار واحدی شــاخص کل بورس در 
15 دقیقه ابتدایی معاملات به سمت اصلاح موقت نماگرها رفت 
اما در ادامه با تقویت مجدد تقاضا بویژه از سوی معامله گران حقوقی 
دوباره در مدار صعود قرار گرفت و تنوانست با نماگرهایی سبز پوش 
به کار خود پایان دهد.هرچند رفتار معامله گران حقیقی دیروز حاکی 
از غلبه فروشندگان بر خریداران حقوقی با انگیزه اصلاح پرتفوی 
و یا ذخیره کردن بازدهی های بدســت آمده بود اما روند متعادل 
معاملات بازار سهام حاکی از تقویت نقدشوندگی سهام همزمان از 
افزایش دامنه نوسان شش درصدی در بازار اول بورس و فرابورس 
دارد. در مجموع دیروز بازار سهام بازاری شاداب و پرهیجان بود که 
با لیدری پالایشی ها و بانکی ها و خودروئی ها میزبان خریداران 
اغلب حقوقی در برابر فروشندگان عمدتاً حقیقی در دامنه نوسان 
صعودی قیمت ها بود. بازاری که به نظر می رســد با صیانت از 
یک منطق رفتاری قابل قبول با توجه به مؤلفه های سیستماتیک 

اقتصادی گام برمی دارد.

مدیرعامل بانک کارآفرین در جریان برگزاری مجمع شعب عنوان کرد: 

فعالیت بخش ارزی گسترش می یابد 
 تقویت  نقدشوندگی

 در بازار شاداب

بانک تجارت، بانک  پیشرو در تامین مالی زنجیره تولید است
مدیر اداره تامین مالی زنجیره تولیــد بانک مرکزی، بانک  
تجارت را بانکی پیشــرو در تامین مالی زنجیره تولید خواند 
و گفــت: با توافق صورت گرفته با وزارت صمت بخشــی از 
زنجیره های تولید از جمله خودرو، لوازم خانگی، پتروشیمی و 
صنایع غذایی که بخش عمده ای از آن ها جزو بانک تجارت 

هستند در اولویت این زنجیره تامین قرار گرفتند. 
 )SCF( حمید آذرمند همایش آگاهی رسانی پروژه تامین مالی زنجیره تامین
که از سوی بانک تجارت برگزار شد، با اشاره به ضرورت تامین مالی زنجیره ای 
گفت: این روش تامین مالی سیاست رسمی و اعلام شده مراجع تصمیم گیری 
و از اولویت های اصلی دولت و بانک مرکزی اســت و اگر بخواهیم به رشد 
اقتصادی پایدار برسیم چاره ای جز این روش تجربه شده جهانی که آثارش در 

کشورهای مختلف قابل مشاهده است نداریم. 
وی با بیان اینکه در ســال 1400 به لحاظ سیاست گذاری و مقدمات انجام 
کار، گام های خوبی برداشته شد افزود: کارگروه هایی با بانک ها و وزارتخانه های 
عامل تشکیل و دستورالعمل هایی تدوین و به شبکه بانکی ابلاغ شده و در 
ستاد اقتصادی دولت تصمیمات خوبی اتخاذ و کارگاه های آموزشی ویژه شبکه 

بانکی نیز برگزار شده است. 
مدیر اداره تامین مالی زنجیره تولید بانک مرکزی یادآور شد: با توافقی که با 
وزارت صمت داشتیم بخشی از زنجیره های تولید که آمادگی بیشتر داشتند از 
جمله خودرو، لوازم خانگی، پتروشــیمی و صنایع غذایی که بخش عمده ای 
از آن ها جزو بانک تجارت هســتند در اولویت این تامین مالی قرار گرفتند و 

زیرساخت ها مهیا شده و اکنون در حال تکمیل و توسعه هستند. 
آذرمند در پایان اظهار داشت: بانک تجارت جزو بانک های پیشرو در تامین 
مالی زنجیره تولید بوده که جای تبریک و تشکر دارد و انتظار داریم نقش پیشرو 

بانک تجارت تداوم یابد. 
معاون مدیرعامل بانک تجارت در امور اعتباری هم در این همایش، به بیان 
تاریخچه مدیریت تامین مالی زنجیره تولید در جهان و آخرین وضعیت آن در 
کشور پرداخت و گفت: از اواسط سال گذشته تقریبا هر هفته و هر ماه برنامه ها 
و اقداماتی انجام شد که همه واحدهای درگیر در این روش نقش خود را ایفا 
کنند، به این ترتیب که سرمایه در گردش واحدهای تولیدی با همین روش 
انجام پذیرد. خوشبختانه سیستم عملیاتی بانک تجارت در یکی از زنجیره های 
تولید به صورت پایلوت به خوبی کار کرد و از ابتدای سال تقریبا هر هفته ما 

جلساتی را با بخش های مختلف نظارتی و ارکان بالادستی و وزارتخانه های 
مختلف داشــته ایم و این نشان از اراده و عزم بالای دولت و شبکه بانکی در 

اتخاذ روش تامین مالی زنجیره تامین دارد. 
حمیدرضا امین زارع، افزود: امروز به این نتیجه رسیده ایم که دیگر SCF یک 
ضرورت است و تامین مالی راه دیگری ندارد. به همین خاطر تلاش همکاران 
را می طلبد که در مدت محدودی به ســرعت از روش سنتی عبور کرده و به 

روشی نوین برسیم. 
وی با اشــاره به مزایای تامین مالی زنجیره تولید گفت: در حال حاضر به 
عنوان نمونه برای تولید خودرو تقریبا شش مرتبه تامین مالی صورت می پذیرد. 
از تامین مالی خودروساز گرفته تا تامین کننده قطعه سازان، تامین کنندگان، تا 
خریداران خودرو و این منابع می توانست در بخش های دیگر مصرف شده و 

حجم تولید را افزایش دهد. 
سنایی مدیرعامل شرکت تجارت شایان هم در ادامه این همایش به معرفی 
سامانه اکوتام پلتفرم بانک تجارت در تامین مالی زنجیره تامین )SCF( ازجمله 

اکوسیستم و ابزارهای مالی مورد استفاده در این سامانه پرداخت. 
در ادامه پنل پرســش و پاسخ با حضور امین زارع معاون مدیرعامل در امور 
اعتباری، آزرمند مدیر اداره تامین مالی زنجیره تولید بانک مرکزی و سنایی 

مدیرعامل شرکت تجارت شایان برگزار شد. 
همایش آگاهی رسانی پروژه تامین مالی زنجیره تامین )SCF( در سالن الغدیر 
مدیریت امور اعتباری با حضور شریفیان معاون مدیرعامل در امور مشتریان 
شرکتی و تجاری و جمعی از مدیران امور و مناطق تهران و روسای ادارات و 

همچنین مدیران شعب استان ها به صورت ویدئو کنفرانس برگزار شد.


